
یک خودروی باکیفیت و پیشرفته: 1-به راکب آن 
هویت و اهمیت می دهد و شخصیت اجتماعی او 
را بالا می برد، چیزی که قیمتی روی آن نمی توان 
گذاشت؛ 2- به راکب، امنیت از تصادفات و سوانح 
می دهد و جان او را می خرد که این دومی از اولی 
گران تر نباشد، ارزان تر نیست؛ 3-مصرف سوخت 
را بسیار کاهش می دهد، چیزی که مهم ترین بحث 
اقتصاد جهان اس�ت؛ 4-آلودگی ه�وا را کاهش 
می دهد؛ 5- مص�رف قطعات را ک�م می کند؛6- 
س�رمایه مردم را حفظ می کند؛ 7-انگیزه س�فر 
و س�امت روحی مردم را بالا می برد؛ 8-امنیت 
روانی و امنی�ت مالی مردم را با کاهش آثار س�وء 
درگیری ه�ای خیابان�ی تأمین می کن�د؛ 9- به 
این فهرست هش�ت تایی می ش�ود تا صد نکته 
باریک تر ز موی دیگر اضافه کرد اما خودروس�از 
ما کمر مل�ت را شکس�ته چون دوس�ت دارد در 
فساد مدیریتی و ساختاری دست و پنجه نرم کند. 
براس�اس آمار بان�ک مرک�زی , در 11ماه س�ال 
گذش�ته مجموع ش�رکت های بیمه بابت سوانح 
رانندگی 24هزار میلیارد تومان خسارت پرداخت 
کرده اند.ای�ن آم�ار دو و نیم براب�ر درآمده�ای 
نفتی س�ال99 اس�ت. میزان تصادفات جاده ای 
2۰براب�ر اس�تانداردهای جهانی اس�ت و میزان 
کش�ته های تصادف�ات ج�اده ای در روز ب�ه 45 
نفر رس�یده اس�ت. این آمار تکان دهنده دل هر 
ش�هروند ایرانی را به درد می آورد، مسئولان را 
نمی دانی�م! ارابه های مرگی که ح�دود پنج دهه 
اس�ت خیابان ها و جاده های کش�ور را تس�خیر 
کرده، اکنون ج�ز زیان های مال�ی و جانی آورده 
دیگری برای مردم ایران ندارند. جانشین رییس 
پلیس راهور معتقد اس�ت :»با یک حساب دو دو 
تا چهارتا، ایران خودرو و سایپا اگر تعطیل شوند، 
ما ب�ا واردات خ�ودرو و صرفه جوی�ی در مصرف 
س�وخت حقوق تمام کارکنان آنها را می دهیم.« 
این تازه یک اشاره است از سوی پلیس! اگر همه 
حرف ها زده شود، پرده های زیادی را کنار می زند! 
در پي اتفاقات و حوادث رانندگ��ي متعددي كه در 
پايتخت و جاده هاي كشور در ماه هاي اخير به وقوع 
پيوس��ت پليس راهور بيش از گذش��ته بر كيفيت 
خودروهاي داخلي دقيق ش��ده و با آسيب شناسي 
تصادف��ات رانندگي ايرادات متع��ددي را به صنعت 
خودروي كشور وارد كرده است.  اخيراً سردار تيمور 
حسيني، جانشين رئيس پليس راهور با محاسبه سود 

تعطيلي خودروسازان و واردات خودرو گفت: »با يك 
حساب دو دو تا چهارتا، ايران خودرو و سايپا اگر تعطيل 
ش��وند، ما با واردات خودرو و صرفه جويي در مصرف 

سوخت، حقوق تمام كاركنان آنها را مي دهيم.«
وي با انتقاد از عملكرد ضعيف س��ازمان اس��تاندارد 
در تأييد اس��تاندارد خودروهاي تولي��د داخل؛ اين 
س��ازمان را به س��پردن امور به بخش خصوصي زير 
نظر وزارت صمت محكوم كرد و نظارت بيش��تر اين 
سازمان را خواستار شد. حسيني با انتقاد از امتيازاتي 
كه در طول چهار دهه گذش��ته به ش��كل انحصار و 
رانت به خودروسازان داده شده است گفت: »نتيجه 
اين امتيازات امروز با حيف و ميل ميلياردها ريال از 
سرمايه هاي كشور، افزايش جان باختگان تصادفات 
رانندگي و تحميل هزينه هنگفت به كشور نمايان شده 
است.« وي تأكيد كرد: »اگر همه خودروهايي را كه در 
كشور در حال تردد هستند دور بريزيم و خودروهايي با 
مصرف سوخت پايين وارد كنيم از محل صرفه جويي 
در مصرف س��وخت مي توانيم حقوق همه كارگران 
بيكار شده ايران خودرو و س��ايپارا بپردازيم، چراكه 
هم مرگ و مير كاهش مي يابد و هم اينكه هزينه هاي 

تحميلي بر اقتصاد كشور كاهش مي يابد.« 
حسيني گفت: »به ازاي واردات هر خودروي خارجي 
يك تا دو خودرو فرسوده از رده خارج مي شود و همين 
اتفاق به كاهش مصرف س��وخت كمك مي كند. در 
دولت قبل با ممنوعيت واردات اس��قاط فرسوده ها 
نيز  به صفر رسيد كه هم هزينه سوخت را بالا برد و 
هم منجر به آلودگي هوا شد.« وي تأكيد كرد: »ديگر 

زمان آن گذشته كه خودروس��از با جابه جايي چراغ 
خطر يا كاپوت، خودروي جدي��دي را به مردم غالب 
كند، چراكه بايد پلتفرم ها تغيير كند و سيستم ايمني 

خودروها ارتقا يابد.«
  استاندارد باز نشدن ایربگ ها را محکوم کرد؛ 

صبر مردم تمام شده
 در پي انتقادات پليس راهور، رئيس س��ازمان ملي 
اس��تاندارد ايران در يك برنامه تلويزيوني از عملكرد 
اين سازمان دفاع كرد. مهدي اسلام پناه در چند ماهي 
كه به اين س��ازمان آمده هنوز عملكرد قابل توجهي 
در مواجهه با خودروسازان نداشته است. وي ضمن 
اعلام خبر توقف توليد خودروهايي كه با پلتفرم پرايد 
توليد مي شوند، باز نشدن ايربگ خودروها در تصادف 
زنجيره اي بهبهان را محكوم كرد و گفت: »در بحث 
نظارت بر كيفيت خ��ودرو، ورود جدي تري خواهيم 
داشت، چراكه مي دانيم صبر مردم در اين زمينه تمام 
شده است. بعيد است بتوانيم در سال جاري، نه سوخت 
كاملاً استانداردي توليد كنيم نه خودرويي كه بتواند 
در صد كيلومتر، چهار ليتر بنزين مصرف كند. دستور 
داده شده تست تصادف در سال جاري براي خودروها 

اجباري شود و از اين مسئله كوتاه نمي آييم.«
  خودروس�ازان باید حق�وق حادثه دیدگان 

را ادا کنند
اسلام پناه با بيان اينكه با توليد فناورانه و قطع شدن 
دست مافياي پش��ت پرده، خودروس��ازي متحول 
خواهد ش��د، گفت: »اعتبار نشان اس��تاندارد براي 
خودروسازان، دو ساله بود ولي الان زمان اين اعتبار 

به يك ماه كاهش يافته تا پيوس��ته مورد رصد قرار 
گيرند. همچنين از خودروسازان تعهد گرفته  شده اگر 
از بابت نبود كيفيت لازم، سرنشينان آسيبي ببينند، 
مديران عالي رتبه خودروسازي ملزم هستند حقوق 

حادثه ديدگان را ادا كنند.«
اين مقام مسئول همچنين با بيان اينكه سازمان ملي 
استاندارد با واردات خودروي استاندارد موافق است 
تا فضايي رقابتي ايجاد ش��ود، تصريح كرد: »دولت، 
مجلس، مردم و شوراي نگهبان همه موافق واردات 
خودرو هستند، اما چند نفر مخالفند كه نمي دانم از 

كجا هستند؟«
  رابطه خودروسازان و ناظران، مفسده برانگیز 

است
اسلام پناه با تأييد نظر پليس در خصوص لابي ناظران 
بر استانداردهاي خودرو افزود: »در نخستين گام، سعي 
كرده ايم دستورالعمل ها را كه در دست شركت هاي 
نظارتي مافيايي بوده، به عدالت نزديك تر كنيم؛ اينها 
شركت ها و آزمايشگاه هايي هستند كه كار نظارت به 
آنها برون سپاري شده اس��ت، اما وجود رابطه ميان 

خودروسازان و ناظران، مفسده برانگيز است.«
  پلیس تا حالا کجا بوده؟!

رئيس سازمان ملي استاندارد در ادامه در واكنش به 
اظهارات پليس راهور ناجا در بحث اس��تانداردهاي 
خودرويي، با بيان اينكه تمام مسائل مربوط به خودرو 
سال ها وجود داشته، اما چرا برخي طي همين چند 
ماه انتقادات خود را ش��روع كرده ان��د؟ تصريح كرد: 
»در حالي كه اين منتق��دان وظايف هيجده گانه اي 
داشتند كه بايد انجام مي دادند. پليس اگر حرفي در 
بحث كيفيت خودروها دارد، چرا زماني كه ما به عنوان 
تنها سازمان فني نظام، وارد ميدان شده  و عملياتي را 
شروع كرده ايم، آدرس اشتباه مي دهند؟ مي گويند ما 
جلوي اين خودروها را مي گيريم، اگر مي توانستند چرا 

تابه حال نگرفتند؟«
اين اظهارات اس��لام پناه در حالي است كه سكوت 
پليس درخصوص كيفيت خودرو در گذشته به دليل 
رسانه اي نبودن راهور بوده و با حضور سردار هاديانفر 
به پليس راهور عملكرد خودروسازان زير ذره بين قرار 
گرفته است. رئيس سازمان ملي اس��تاندارد ايران، 
خواس��تار حمايت خبرنگاران انقلابي براي مطالبه 
مردمي شد و گفت مي دانيم كه صبر مردم تمام شده و 
به همين دليل در بحث كيفيت خودرو، كوتاه نخواهيم 

آمد تا اعتماد از دست رفته را برگردانيم.«
  نمي توان از خودروسازان دفاع کرد

رئيس سازمان ملي استاندارد ايران در ادامه با اشاره 
به تصادف زنجيره اي بهبهان تصريح كرد: »باز نشدن 
ايربگ خودروها قطعاً محكوم است و از خودروسازان 
نمي شود هيچ دفاعي كرد. امكان ندارد كه خودرويي 
ايربگ نداشته باشد و گفته شود دارد، اما تأخير عملكرد 

آن محتمل است و اين پذيرفتني نيست.«
  تولید کدام خودروها متوقف مي شود؟

اين مسئول همچنين با بيان اينكه برخي از خودروها 
كه با پلتف��رم پرايد تولي��د مي ش��وند و نمي توانند 
استانداردهاي هشتادوپنج گانه را پاس كنند، از رده 
خارج مي ش��وند، گفت: »تا پايان سال جاري بخش 
عمده اي از تولي��دات فعلي از چرخ��ه توليد حذف 
مي شوند و بايد خودروهاي مطابق با استانداردهاي 
روز دنيا جايگزين آن ش��وند. اين خودروها ش��امل 
انواع س��واري، اتوبوس درون شهري و برون شهري، 
كاميون، كاميونت و وانت اس��ت.« با توج��ه به زير 
ذره بين بودن عملكرد خودروسازان از سوي پليس 
راهور و س��ازمان هاي نظارتي ديگ��ر و بدنه وزارت 
صمت اميد مي رود كه خودروسازان با كوچك كردن 
بنگاه هاي توليدشان به جاي شعاردادن و خط و نشان 
كشيدن به س��اير دس��تگا ه ها يك بار براي هميشه 
خودروي ارزان و با كيفيت و اس��تاندارد توليد كنند 
و مصرف كننده را راضي نگه دارند. شايد اين اتفاقات 
بسيار آرماني باشد اما قطعاً با نظارت دقيق دستگاه ها 
و همت دولت سيزدهم در ساماندهي اين صنعت دور 

از دسترس نيست. 
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چهار شنبه 7 ارديبهشت 1401 | 25 رمضان 1443 |
كمبود قطعات يدكي خودرو در بازار

اجراي طرح برخ�ورد با ف�روش قطع�ات یدکي قاچ�اق و تقلبي 
خودرو موجب کاهش عرضه ش�ده و قطعات یدکي با افزایش 7تا 
8 درصدي قیمت مواجه شده اس�ت. رئیس اتحادیه تعمیرکاران 
خودرو معتقد اس�ت ن�وع اج�راي این ط�رح ای�راد دارد و هنوز 
تاش�ي براي رفع ایرادات ص�ورت نگرفته اس�ت. در حال حاضر 
ح�دود 4۰ درصد بازار قطع�ات یدکي در اختی�ار برندهاي تقلبي 
و قاچاق اس�ت، زمان�ي ک�ه ای�ن حج�م از کالا را از ب�ازار حذف 
مي کنید بای�د جایگزیني براي آن تعریف ش�ود. ام�روز هر کس 
جنس�ي هم دارد به دلیل نداشتن شناس�ه کالا تمایلي به فروش 
ندارد و همین امر ب�ازار را با کمبود قطعه روبه رو س�اخته اس�ت. 
به گزارش تس��نيم، طرح برخورد با عرضه لوازم يدكي قاچاق و تقلبي 
خودرو و جمع آوري آنها از بازار 15 فروردين اجرايي ش��ده اس��ت. بر 
اساس اين طرح، در مرحله اول بايد باتري و كمك فنر تقلبي خودرو از 

بازار جمع آوري شود. 
اين طرح كه به  سبب پيشگيري از قاچاق كالا و از سوي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اجرايي مي ش��ود، اكنون وارد فاز دوم ش��ده است و به  
موجب آن 53 قلم كالايي نيز بايد داراي شناسه و كد رهگيري شوند. 

در همي��ن ارتب��اط عليرض��ا نيك آيي��ن به عن��وان رئي��س اتحاديه 
تعميركاران خودرو با اب��راز اينكه »ما موافق ط��رح برخورد با فروش 
قطعات يدكي قاچاق و تقلبي خودرو هس��تيم«، گفت: اما متأسفانه 
 نوع اجرايي اين ط��رح ايراد دارد و هنوز تلاش��ي ب��راي رفع ايرادات 

صورت نگرفته است. 
وي با بيان اينكه »در حال حاضر حدود 40 درصد بازار قطعات يدكي در 
اختيار برندهاي تقلبي و قاچاق است«، گفت: زماني كه اين حجم از كالا 
را از بازار حذف مي كنيد بايد جايگزيني براي آن تعريف شود. امروز هر 
كس جنسي هم دارد به دليل نداشتن شناسه كالا تمايلي به فروش ندارد 

و همين امر بازار را با كمبود قطعه روبه رو ساخته است. 
نيك آيين افزود: كمبود قطعه در بازار باعث رشد 7 تا 8 درصدي قيمت 
قطعات يدكي خودرو شده است. مراحل دريافت كد شناسه هنوز براي 
صنف فروشندگان لوازم يدكي و تعميركاران ناآشناست، كسي هم در 

اين رابطه اطلاع رساني لازم را انجام نمي دهد. 
 

 پرداخت ۶۰ ميليارد تومان 
ماليات خودروهاي لوكس

از مح�ل شناس�ایي خودروهاي لوکس مربوط به س�ال گذش�ته 
تاکنون حدود 5۰ تا 6۰ میلیارد تومان مالیات وصول ش�ده است. 
جهانگير رحيم��ي، مديركل طراح��ي و تحليل فرآينده��اي مالياتي 
در گفت وگ��و با ايس��نا، درب��اره آخري��ن وضعي��ت اخذ مالي��ات از 
خودروهاي لوك��س گف��ت: تاكنون صاحب��ان خودروه��اي لوكس 
شناس��ايي ش��ده در س��ال گذش��ته حدود 50 تا ۶0 ميليارد تومان 
مالي��ات پرداخت كرده ان��د. از آنجا ك��ه ماليات خودروه��اي لوكس 
 براي س��ال جاري نيز تعيين شده اس��ت، اطلاعات سال 1401 مالك 

قرار مي گيرد. 
وي با بيان اينكه خودروهاي لوكس براي ابتداي امسال احصا شده اند 
و ناجا باي��د اطلاعات آنها را به س��ازمان امور مالياتي بده��د، افزود: با 
دريافت اطلاع��ات خودروهاي لوكس مربوط به س��ال جاري، ممكن 
است خودروهاي مشمول در سال 1400، امسال مشمول اين ماليات 

نشوند. 
مدي��ركل طراحي و تحلي��ل فرآيندهاي مالياتي گفت: امس��ال براي 
اخذ ماليات از خودروهاي لوكس، مجموع ارزش ملاك نيست و همه 
خودروهاي ب��الاي يك ميليارد تومان مش��مول مالي��ات خواهد بود. 
ممكن است فردي 10  خودروي بالاي يك ميليارد تومان داشته باشد، 
ارزش تمام اين خودروها جمع مي شود و به فرد مشمول ماليات اعلام 

خواهد شد.
 

 كيفيت آسفالت جاده ها 
مانند ۶۰ سال قبل است!

رئیس مرکز تحقیقات راه ، مسکن و شهرسازي با بیان اینکه کیفیت 
آسفالت کشور مانند کیفیت آسفالت 6۰ سال قبل است، گفت در 
فرودگاه ها از روش هاي سنتي براي اجراي پروژه ها استفاده مي شود. 
به گزارش تسنيم، عليرضا قاري قرآن، رئيس مركز تحقيقات راه ، مسكن 
و شهرسازي در آيين امضاي تفاهمنامه با شركت سرمايه گذاري مسكن 
با بيان اينكه بين دانشگاه و صنعت ارتباط به شكل مطلوبي ايجاد نشده 
است، اظهار كرد: در گذشته مركز تحقيقات  اينگونه عمل مي كرد كه 
طرحي بيايد، مطالعاتي روي آن انجام شود و جواب آن را بدهند يا خير. 

بعد از آن نيز مركز موضوع را پيگيري نمي كرد. 
وي ادامه داد: براي حذف اين رويه تيم تحقيقاتي مركز تحقيقات راه، 
مسكن و شهرس��ازي تقويت ش��ده تا بتوانيم از طرح ها در حوزه هاي 

مختلف استفاده بهينه اي داشته باشيم. 
رئيس مركز تحقيقات راه ، مس��كن و شهرسازي با اشاره به اينكه براي 
ساخت و ساز مس��كن همچنان از روش هاي سنتي استفاده مي كنيم، 
گفت: هم اكنون بالاي 90درصد ساخت و ساز مسكن در كشور به شيوه 
سنتي انجام مي شود و نتوانسته ايم مسائل صنعتي سازي مسكن را در 

كارگروه ها حل كنيم. 
قاري  قرآن با بيان اينك��ه در جاده ها، فرودگاه ها و... مش��كل داريم و 
همچنان از روش هاي سنتي استفاده مي كنيم، افزود: اين رويه قيمت 
تمام شده را به ش��دت افزايش مي دهد كه به نظر مي رسد اين مسئله 
براي دس��ت اندركاران مهم نيس��ت. در زمان حاضر كيفيت آسفالت 

استفاده شده در كشور براي حدود ۶0 سال قبل است. 
 

سامانه  »يكپارچه مديريت آرد« در دسترس 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز قرار مي گيرد

دسترسي سامانه »یکپارچه مدیریت آرد« به زودي به ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز، براي نظارت بر تولید و توزیع آرد فراهم خواهد شد. 
 به گزارش خبرگزاري تسنيم به نقل از روابط عمومي شركت بازرگاني 
دولتي ايران، محمدحس��ن جلال��ي، مديركل هماهنگ��ي آرد و نان 
ش��ركت بازرگاني دولتي ايران با اش��اره به اينكه دو س��امانه در اين 
شركت بر فرآيند كالاهاي اساسي در كش��ور نظارت مي كنند، اظهار 
داش��ت: دسترس��ي س��امانه  يكپارچه مديريت آرد به زودي به ستاد 
مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز، براي نظارت بر تولي��د و توزيع آرد فراهم 
خواهد شد. س��امانه  يكپارچه مديريت آرد، خريد آرد توسط نانوايان، 
 فروش آن توس��ط كارخانجات و حمل و نقل آرد را در كش��ور، ثبت 

و رصد مي كند. 
وي با اشاره به اينكه براي اجراي كامل اين سامانه و اتصال آن به سامانه  
نظارتي س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، دستورالعمل هايي مورد نياز 
است كه در دست تهيه و تدوين هستند، اظهار كرد: با دريافت نظرات 
ستاد مذكور و با نهايي ش��دن آيين نامه، اين سامانه قادر خواهد بود تا 
تمامي فرآيندهاي آرد كش��ور را به منظور برخورد با تخلفات احتمالي 

كنترل كند. 
جلالي همچنين از وجود سامانه  كنترل ديگري در اين شركت خبر داد و 
خاطرنشان كرد: سامانه  »سيفا« نيز فرآيند خريد و فروش گندم و ساير 
كالاهاي اساسي را در مراحل خريد، ذخيره سازي، انبارداري و خروج 

اين كالاها از انبارها به طور كامل رصد مي كند. 
با اتصال سامانه هاي ياد شده، تمامي مراحل توليد، توزيع و حمل آرد با 
اين سامانه، كنترل و از خروج آرد از شبكه  توزيع و قاچاق آرد جلوگيري 

خواهد شد.

هشدار اقتصاددان ها درباره ركود اقتصاد 
اروپا با توقف عرضه گاز روسيه

اقتصاددان ها هش�دار داده ان�د ممنوعیت واردات گاز از روس�یه 
بزرگ ترین اقتص�اد اروپا را وارد بزرگ ترین رک�ود از زمان جنگ 
جهاني دوم مي کند و عواق�ب آن دامنگیر کل اروپا خواهد ش�د. 
به گزارش تسنيم به نقل از اويل پرايس، ولاديمير پوتين رئيس جمهور 
روس��يه تهديد به قطع عرضه گاز ب��ه اروپا در صورت ع��دم پرداخت 
روبل توس��ط كش��ورهاي اين اتحاديه كرده اس��ت. بنابراين احتمال 
اختلال در عرضه گاز به اتحاديه اروپ��ا و بزرگ ترين اقتصاد آن آلمان 
به خاطر تحريم هاي روس��يه يا توقف عرضه گاز اين كشور وجود دارد. 
اقتصاددان ها عقيده دارند اروپا بدون گاز روسيه با سهميه بندي گاز، با 

ركود و قيمت بسيار بالاي انرژي مواجه خواهد شد. 
اتحاديه اروپا درخواس��ت پوتين براي پرداخت روب��ل در ازاي گاز اين 
كشور را رد كرده  اما كرملين اعلام كرده اس��ت درخواست روبل براي 
پرداخت هزينه گاز صادراتي به اروپا تازه آغاز روند استفاده از ارز روسيه 
براي صادرات اين كشور است. كميسيون اروپا هفته گذشته اعلام كرد 
احتمالاً شركت هاي اين اتحاديه راهي براي پرداخت هزينه گاز روسيه 
به روبل بدون نقض تحريم هاي مسكو خواهند داشت. اين شركت ها بايد 

به يورو يا دلار پرداخت كنند و اين پول بعد بايد به روبل تبديل شود. 
  عقب نش�یني اتحادیه اروپا نس�بت به پرداخت هزینه گاز 

روسیه به روبل
بانك مركزي آلمان و تحليلگران اين كشور عقيده دارند در صورت توقف 
عرضه گاز روسيه، آلمان به عنوان بزرگ ترين اقتصاد اروپا بيش  از ساير 

اعضاي اين اتحاديه آسيب خواهد ديد. 
اما عواقب ركود در آلمان را براي كل اروپا نمي توان ناديده گرفت. تأثير 
افزايش قيمت انرژي ساير اقتصادها را هم وارد ركود مي كند. آلمان براي 
نيمي از گاز مورد نياز خود وابسته به روسيه است و بسياري از صنايع آن 
و حدود نيمي از خانواده هاي آن از گاز استفاده مي كنند. اروپا واردات 
زغال سنگ از روسيه را از ماه آگوست ممنوع كرده است اما هنوز براي 
تحريم احتمالي نفت اختلاف  نظر دارد و مذاكرات جدي در مورد تحريم 

گاز را هنوز آغاز نكرده  است. 
مقامات صنعت آلمان هفته هاست هشدار مي دهند ممنوعيت واردات 
گاز از روسيه تأثيرات منفي ش��ديدي بر رقابت پذيري، كسب وكارها و 
اقتصاد اين كشور خواهد گذاش��ت و اقتصاد آلمان را وارد بزرگ ترين 
ركود از زمان جنگ جهاني دوم مي كند. اقتصاددان ها تأكيد دارند نبود 
گاز روسيه باعث مي شود آلمان 237 ميليارد دلار از توليد اقتصادي خود 

را در سال جاري و سال آينده ميلادي از دست بدهد. 

بهناز قاسمی
  گزارش یک

مصرف نجومي برق توس�ط پرمصرف هاي بخش 
خانگي، سالانه کشور را از درآمد 11/2هزار میلیارد 
توماني ناشي از عدم صادرات برق محروم مي کند. 
به گزارش فارس، بر اس��اس اطلاعات منتشر شده 
در سامانه كدال، ميزان صادرات برق كشور در سال 
1399 به لحاظ انرژي تنه��ا 3درصد از كل انرژي به 
فروش رفته در كشور را تشكيل داده است، درحالي 
كه ميزان آورده مالي همين 3 درصد برق فروش رفته 
معادل 40 درصد كل درآمد حاص��ل از فروش برق 
در سال 1399 اس��ت.  موضوع صادرات نامتناسب 
برق در شرايطي رقم مي خورد كه وجود مرز خشكي 
مشترك ايران با هفت كشور كه عمدتاً در تأمين نياز 
به انرژي برق، خود با مشكلات عديده مواجه هستند 
و همچنين نوار س��احلي 1441 كيلومتر در شمال 
و جنوب ايران از دلايلي اس��ت ك��ه ظرفيت تبديل 
شدن به قطب انرژي غرب آسيا را براي ايران به وجود 
مي آورد.  بيان چنين آمار و اطلاعاتي اين سؤال را به 
وجود مي آورد كه چرا كشور با وجود درآمد سرشار 
تنها 3درصد از كل برق ف��روش رفته خود را در يك 
سال  صادر نمي كند و با گسترش آمار صادرات از منابع 
ارزي سرش��ار اين محل براي توسعه اقتصادي بهره 
نمي برد؟ پاسخ اين سؤال مي تواند جنبه هاي متفاوتي 

را در بر بگي��رد، اما يكي از مهم ترين موانع توس��عه 
صادرات برق كشور، مواجهه با اوج بار تابستان است. 
كشوري كه از ظرفيت نصب شده نيروگاهي نزديك به 
90 هزار مگاوات بهره  مي برد، در بازه هاي زماني كوتاه 
به دلايل عنوان شده توان تأمين صد درصدي برق در 

كشور را ندارد و اين مسئله به صورت قطعي به زندگي 
مردم ضربه وارد مي كند. 

  پرمصرف ها مانع ایجاد درآمد 11هزار میلیارد 
توماني

مصرف زياد برق س��بب شده توس��عه قراردادهاي 

صادراتي برق تحت تأثير قرار گرفته و عملًا كشور 
از يك منبع درآمدي سرشار فاصله بگيرد. زماني كه 
به طور دقيق تر به مس��ئله ناترازي برق كش��ور در 
فصل تابستان به عنوان عامل مهم توسعه صادرات 
انرژي نگاه مي كنيم، متوجه خواهيم ش��د كه تنها 
مشتركان پرمصرف عامل اصلي ناترازي به حساب 
آم��ده و به طريق اول��ي مانع صادرات برق كش��ور 
هستند.  بر مبناي آمار مستند ارائه شده در تابستان 
1400، ميزان مص��رف فراتر از الگوي مش��تركان 
خانگي پرمصرف، دقيقاً معادل 7ميليارد كيلووات 
ساعت برآورد مي شود. بر اين مبنا در شرايطي كه 
همه مشتركان پرمصرف نس��بت به استفاده برق 
در الگوی مصرف تعيين ش��ده اق��دام مي كردند، 
7ميليارد كيلووات ساعت برق كشور مصرف نمي شد 
و كشور عملًا با خاموشي مواجه نمي شد.  بر همين 
اساس با توجه به نرخ صادرات برق منتشر شده در 
س��امانه كدال، اگر مش��تركان پرمصرف در الگوي 
تعيين شده از برق اس��تفاده مي كردند و برق مازاد 
مصرف  آنها به جاي روشن كردن چلچراغ واحدهاي 
مسكوني، صادر مي شد، زمينه كسب درآمد 11هزار 
و 190ميليون توماني معادل 50درصد از كل درآمد 

فروش برق به داخل كشور مهيا مي شد. 

اتلاف  سالانه 11هزار ميليارد تومان به دليل مصرف نجومي برق
  گزارش 2

برنج هيچ دليلی برای گرانی نداشت اما شد!
بیشترین سطح کشت برنج زیر سد سپیدرود گیان انجام مي شود. بنا 
بر آمار اعام شده در سال جاري 75درصد از ظرفیت این سد پر شده 
و این سخن به این معناست که اراضي زیر سد مشکل کم آبي ندارند. 
جميل عليزاده شايق، دبير انجمن برنج ايران در گفت وگو با ايرنا، با بيان 
اينكه توليد برنج با ساير محصولات كش��اورزي متفاوت است، گفت: 
زمان كاشت و برداش��ت برنج محدود اس��ت و در حد فاصل فروردين 
و مرداد امكانپذير اس��ت، از اين رو نمي توان قب��ل از فروردين اقدام به 

كاشت كرد. 
وي با اشاره به تبعات محدود بودن فصل كشت برنج افزود: هزينه توليد 
از فروردين آغاز و تا زماني كه شالي ها در مرداد و شهريور به كارخانه هاي 
شاليكوبي ارسال مي شوند ادامه دارد؛ اين هزينه ها به اضافه سود عرفي، 

تعيين كننده قيمت برنج هستند. 
عليزاده ش��ايق قيمت عرضه برنج داخلي را در ش��هريور سال گذشته 
كيلويي 35هزار تومان دانست و گفت: دليلي براي افزايش نرخ برنج از 
اين تاريخ به بعد وجود نداشت، چراكه ديگر هزينه توليد و جابه جايي 
وجود نداشت اما چرا از مهر به بعد شاهد افزايش ماهانه نرخ برنج داخلي 
بوديم؟ اين فعال اقتصادي ادامه داد: واردكنندگان برنج بر اين باورند كه 
ندادن مجوز واردات برنج خارجي از سوي دولت باعث شد قيمت برنج 
داخلي افزايش پيدا كند. بايد بگويم كه تا پيش از س��ال 1400 تقريباً 
حدود يك ميليون تن برنج وارد كشور مي شد، اين در حالي بود كه نياز 

ما با توجه به ميزان توليد داخلي حدود 700 تا 800 تن بود. 
به گفته وي، در سال 1400 گمرك اعلام كرد حدود يك ميليون و 700 
هزار تن برنج وارد شده است و با اعلام اين آمار اين دليل كه افزايش نرخ 

برنج داخلي به دليل كاهش واردات برنج خارجي اتفاق افتاد رد شد. 
اين فعال اقتصادي نبود نظارت بر عرضه برنج را دليل تنش هاي قيمتي 
بازار برنج داخلي دانست و افزود: سازمان هاي نظارتي خود را به خواب 
زده اند از اين رو نمي ت��وان بر عملكرد آنها خرده گرف��ت. علاوه بر اين 
افزايش قيمت برنج داخلي ناشي از تورم حاكم بر كشور است، به نظر من 
دليل و مقصر اصلي افزايش نرخ ها دولت است و از آنجايي كه كاري براي 
كنترل آن نمي تواند انجام بدهد ديگران را مقصر جلوه مي دهد. البته از 
سوي ديگر برخي اظهارنظرهاي غيركارشناسي درباره افزايش نرخ برنج 

باعث شده است قيمت هاي بالاي برنج براي مردم جا بيفتد. 
وي با اشاره به برخي سياه  نمايي ها از س��وي بخش خصوصي و دولت 
افزود: بيش��ترين سطح كش��ت برنج زير سد س��پيدرود گيلان انجام 
مي شود. بنا بر آمار اعلام شده در سال جاري 75 درصد از ظرفيت اين 
سد پر شده و اين سخن به اين معناست كه اراضي زير سد مشكل كم 
آبي ندارند. همچنين رودخانه هاي مازندران پر از آب هستند و آب براي 

تأمين اراضي زير كشت برنج وجود دارد. 
شايق با اشاره به اشتباه وزير كش��اورزي در اعلام آمار توليد برنج در 
سال گذشته گفت: وزير كس��ري توليد برنج در 1400 را حدود 200 
هزار تن دانست اما مبناي اين كس��ري نسبت به سال 99 بود. در اين 
سال ميزان توليد برنج استثنايي بود  و 2 ميليون و 450 هزار تن برنج 

توليد كرديم. 
اين فعال اقتصادي در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا كشت قراردادي 
وزارت كشاورزي مي تواند بازار برنج داخلي را كنترل كند؟ افزود: كشت 
قراردادي براي انجمن برنج مبهم اس��ت از اين رو كشاورزان  نسبت به 
اين طرح آگاهي چنداني ندارند. زماني سازمان ترويج كشاورزي وجود 
داشت كه اطلاعات كافي را در اختيار كشاورزان قرار مي داد، اما در حال 
حاضر اين سازمان وجود ندارد، اين وظيفه آنهاست كه مزايا و معايب 

اين طرح را به كشاورزان بگويد. 
 

 ۵ ميليون جامانده 
تا پايان امسال سهام عدالت مي گيرند

در مرحله اول پوشش جاماندگان سهام عدالت اولويت با تحت پوششان 
كميته امداد، بهزيستي و رزمندگان اس��ت كه دولت بايد در فاز اول تا 

پايان سال اين اقشار را صاحب سهام كند. 
غلامرضا مرحبا، سخنگوي كميسيون اقتصادي در گفت وگو با ايسنا 
درباره تصميمات دولت و مجلس براي جاماندگان سهام عدالت گفت: 
طبق احكام قانون بودجه س��ال 1401 بايد جاماندگان سهام عدالت 
پوشش داده شوند و دولت موظف و مكلف به اعطاي سهام به جاماندگان 
تا پايان سال جاري است. در مرحله اول اولويت با تحت پوششان كميته 
امداد، بهزيستي و رزمندگان است و دولت بايد در فاز اول اين اقشار را 

صاحب سهام عدالت كند. 
سخنگوي كميسيون اقتصادي با بيان اينكه 5 ميليون نفر در اولويت 
دريافت سهام عدالت هستند، افزود: امسال به آنهايي كه در اولويت قرار 
دارند، سهام عدالت تعلق مي گيرد و ثبت نام اين افراد بايد تا پايان سال 

جاري انجام شود. 

واکنش

  قرعه کشي فروش خودرو
 غیرشفاف و مورد انتقاد وزارت صمت است

سرپرست دفتر صنايع خودروي معاونت حمل 
و نقل وزارت صمت گفت: »ش��فافيت لازم در 
فرآيند جاري عرضه خ��ودرو وجود ندارد و اين 
موضوع مورد انتقاد جدي وزارت صمت است.«

عبدالله توكلي لاهيجاني در گفت وگو با فارس 
ضمن انتقاد شديد نس��بت به شكل برگزاري 
قرعه كش��ي خريد خ��ودرو در ش��ركت هاي 
خودروسازي  اظهار داشت: »هم اكنون با وجود 
تفاوت قيمت بين محص��ولات كارخانه و بازار، 
ميزان عرض��ه از طريق س��امانه هاي متعدد و 

البته غيريكپارچه، با آنچه توسط خودروسازان 
مختلف توليد مي شود همخواني ندارد. گرچه 
برنامه افزايش عرضه خودرو و رشد توليد پيش 
بيني شده در سال جاري مي تواند به تدريج سبب 
برابري عرضه و تقاضا در محصولات مختلف شود 
و نهايتاً به حذف قرعه كشي منتهي گردد اما تا 
آن زمان و مطابق فرمان هاي رياست جمهوري 
لازم است تا فرآيند فعلي عرضه خودرو )از طريق 
قرعه كشي( فوراً اصلاح شود و شفاف سازي لازم 
در آن انجام گيرد. متأسفانه اكنون شفافيت لازم 
در فرآيند جاري عرضه خودرو وجود ندارد و اين 
موضوع مورد انتقاد جدي وزارت صمت است.«

پليس و استاندارد ضمن حمايت و نقد توأمان يكديگر، حملات شديدی به خودروسازان كردند 

اين ارابه های مرگ را بريزيد دور!
 جانشین رئیس پلیس راهور: ایران خودرو و سایپا اگر تعطیل شوند، ما با واردات خودرو و صرفه جویي در مصرف سوخت

حقوق تمام کارکنان آنها را مي دهیم


